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ABSTRACT 

 

This study was designed to experiment the result of the indigenous phantom with associated 

algorism and compares the result to the standard one. The phantom was designed according to 

the parameters recommended by NEMA, IAEA and some other researcher. A low cost material 

were used to simulate the 4-quadrate bar phantom, Slit phantom and Liquid flood phantom in 

order to achieve the gamma camera resolution, linearity and uniformity. A Perspex materials was 

used to fabricate the flood phantom and Perspex with a lead materials and silicon were used to 

simulate the bar phantom while a pure lead was used to fabricate the Slit phantom. IDL was used 

to develop a mathematical algorism in order to analysis the result of indigenous phantom. The 

devolved phantom was experimented at Royal Care Hospital RCH and Radiation and Isotopes 

Center of Khartoum RICK. 1.3mCi of 
99m

Tc and 1500ml water were used to prepare the flood 

phantom and then is centered at camera table with four quadrant bar phantom or Slit phantom 

perpendicular to it and image were acquired with optimum matrix size. Then the images were 

assessed using our developed IDL algorism to measure the resolution, linearity and uniformity of 

those cameras. The results of the fabricated phantom showed that the resolution of two cameras 

increase as the objects size increased and the camera resolution decreased as the object 

frequencies increased with averaged resolution of 94% and 89.5% with comparison to standard 

NEMA phantom which represent resolution of 95.5% and 90.8% for RCH and RCIH 

respectively. The spatial linearity is calculated and was 0631mm and 0.639mm for X and Y axis 

respectively for UFOV and the slandered phantom appear an absolute linearity of 0.70mm for 

both axis. The uniformity of the two cameras showed a 3.18% and 2.27% for I.U and D.U 

respectively for UFOV and the standard phantom shows uniformity of 2.0% and 1.5% for I.U 

and D.U for UFOV respectively. The developed phantom could be used with acceptable 

accuracy in the field of nuclear medicine to curry out the quality control tests of gamma camera 

SPECT, which is consider as general multi functional phantom as it could measures the 

resolution, linearity and flood field uniformity independency on type or manufactures of camera. 
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 ملخص البحث   

 

محلً مع الخوازمٌة المرتبطة به ومقارنة النتٌجة  (طٌف)مماثل  صممت هذه الدراسة لتجرٌب نتٌجة 

وقد صمم الطٌف حسب المعاٌٌر التً أوصت بها جمعٌة مصنعً المعدات الكهربائٌة . بالمعٌار القٌاسً

واستخدمت فٌها مواد . وأجهزة التصوٌر الطبً ووكالة الطاقة الذرٌة الدولٌة وبعض الباحثٌن الآخرٌن

منخفضة تكلفة لمحاكاة طٌف رباعً البار وشق الطٌف وطٌف الفٌض السائل بغٌة تحقٌق دقة كامٌرا 

 لخلق فٌض الطٌف واستخدم Perspexاستخدمت مادة البرسبكس . غاما وطابعها الخطً وتجانسها

البرسبكس مع مواد رصاصٌة مع السٌلكون لتحفٌز طٌف البار بٌنما استخدمت الرصاص النقً لتخلٌق 

 لتطوٌر خوازم رٌاضً من أجل تحلٌل نتٌجة IDL لغة البٌانات التفاعلٌةواستخدمت . طٌف الشق

وتم تجرٌب الطٌف المطور فً مستشفى روٌال كٌر ومركز الأشعة والنظائر المشعة . الطٌف المحلً

 لإعداد فٌض الطٌف 1.3mCi 99mTc ملً لتر و 1500 واستخدم ماء بحجم   .RICKبالخرطوم 

 وتم ، علٌهمتعامدااً  رباعً بار أو طٌف شق 4وسط طاولة الكامٌرا مع طٌف وضعه  ٌتم من ثمو

 لغة البٌانات ومن ثم تم تقٌٌم الصور باستخدام خوازم. الحصول على الصورة مع حجم المصفوفة الأمثل

أظهرت نتائج الطٌف .  المطور لقٌاس الدقة ومدى الخطٌة والتجانس لتلك الكامٌرات IDL التفاعلٌة

ما زادت ترددات لالمخلق أن دقة كمرتٌن  قد زادت عندما زاد حجم الأجسام  وتناقصت دقة الكامٌرا ك

بالمقارنة مع معٌار الطٌف لدى جمعٌة مصنعً المعدات % 89.5و % 94الأجسام بمتوسط دقة 

 و مستشفى روٌال كٌرل% 90.8و  % 95.5الكهربائٌة وأجهزة التصوٌر الطبً التً تمثل دقة من 

 و .6310وتم حساب الخطٌة المكانٌة وكانت  .مركز الأشعة والنظائر المشعة بالخرطوم على التوالً

  و أظهر  الطٌف UFOV على التوالً لحقل الرؤٌة المفٌدة Y والمحور X ملم للمحور 0.639

و % 3.18وأظهر التجانس لاثنٌن من الكامٌرات .  مم لكل محور0.70القٌاسً اخطٌة مطلقة بقٌمة  

2.27 %I.U و D.U على التوالً لحقل الرؤٌة المفٌدة UFOV وأظهر الطٌف القٌاسً تجانسااً بمقدار 

ٌمكن استخدام الطٌف .  على التوالUFOVً لحقل الرؤٌة المفٌدة D.U و I.Uل  % 1.5و  % 2.0

، SPECTالمطور بدقة مقبولة فً مجال الطب النووي للقٌام  باختبارات مراقبة الجودة لكامٌرا غاما 

والتً تعتبر طٌفااً عامااً متعدد الوظائف كما أنه ٌمكن له أن ٌقٌس الدقة والخطٌة ومقدار استقلال وتجانس 

                                      الحقل الفٌضً على نوع كامرات أو لمصنعٌها
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